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Folketingets Sundheds- og Forebyggelsesudvalg har den 13. december 2013
stillet følgende spørgsmål nr. 305 (Alm. del) til ministeren for sundhed og fore-
byggelse, som hermed besvares. Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Liselott 
Blixt (DF).

Spørgsmål nr. 305:
’’Mener ministeren, at de praktiserende læger er gode nok til at undersøge om 
patienterne reelt har mavesår, og hvad er ministerens holdning til, at de prakti-
serende læger fravælger at lave prøver for mavesårsbakterier på grund af de 
økonomiske omkostninger, der er forbundet med at tage de relevante prøver 
for mavesårsbakterier? Jf. Søndagsavisens artikel "Flere får recept uden syg-
dom" af den 6-8. december 2013?”

Svar:
Sundhedsstyrelsen, som jeg har anmodet om et bidrag til besvarelsen af 
spørgsmålet, har anført følgende:

”Det vurderes, at langt størstedelen af de patienter som praktiserende læger 
mistænker for at have mavesår, henvises til en gastroenterologisk speciallæge 
med henblik på kikkertundersøgelse af maven. Det er ikke de praktiserende 
læger, der undersøger patienterne for, om de reelt har mavesår. Den kliniske 
undersøgelse, de praktiserende læger udfører, er ikke specifik, og man er nødt 
til at lave en kikkertundersøgelse af maven for at stille den endelige diagnose.”

Jeg kan henholde mig til Sundhedsstyrelsens udtalelse, og skal i øvrigt be-
mærke, at jeg ikke er bekendt med, at foreligger dokumentation for, at ”prakti-
serende læger fravælger at lave prøver for mavesårsbakterier på grund af de 
økonomiske omkostninger, der er forbundet med at tage de relevante prøver 
for mavesårsbakterier”, som spørgeren lægger til grund.
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